
Motejlova reforma soudnictví chválena,
vězeňská politika nikoli
Jako autora soudní reformy, která
brala v úvahu trendy, jimiž se ubírá evropská justice,
charakterizovali soudci ministra spravedlnosti Otakara Motejla.
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"Připravil po 150 letech první skutečnou reformu soudnictví,"
řekl ČTK předseda Obvodního soudu pro Prahu 10 a člen výkonné
rady Evropské asociace soudců Jan Vyklický. Z nevládního sektoru
však zazněly výtky, že ministerstvo za Motejlova působení
nezpracovalo včas vězeňskou politiku umožňující rozšíření
alternativních trestů.
Vyklický chválil soudní reformu, kterou Motejl představil
koncem roku 1998. "Jediná za posledních sto let skutečná reforma
soudnictví, která slibovala soudnictví posunout do 21. století,"
řekl. Motejl podle něj prosadil pohled na okresní soudy jako na
nejdůležitější články justice. "Staré absolutistické doktríny
měly elitářské vidění justice, začínaly od Nejvyššího soudu a na
soudy, kde se právo skutečně tvoří, vůbec nedohlédly," dodal.
Předseda Obvodního soudu pro Prahu 1 a prezident Soudcovské
unie Libor Vávra ocenil, že Motejl usiloval o vytvoření
soudcovských rad a rad státních zastupitelů, které by dbaly na
nezávislost soudů a zajišťovaly výraznější oddělení justice od
politické sféry. "To je směr, kterým jdou všechny státy v
Evropě," řekl. "Myslíme, že to mělo jít ještě trošku dál, ale
systémově navrhoval jediné řešení, které dnes doporučuje Rada
Evropy a všechny světové organizace právníků, které se zabývají
touhle oblastí," vysvětlil Vávra, proč Soudcovská unie návrh při
předložení kritizovala. "Není známo jiné řešení než
prostřednictvím nejvyšších rad, nikdo nehodlá jít jinou cestou,
čili je evidentní, že touhle cestou musíme jít i my," soudí
Vávra, podle kterého se této otázce nevyhne ani příští ministr.
Petr Novák z občanského sdružení Nová šance si postěžoval na
spolupráci s ministerstvem, pokud jde o resocializační projekty
pro propuštěné vězně. "Nikdo se nezabývá lidmi propuštěnými z
výkonu trestu v takzvané postvězeňské péči a my to tady děláme.
Děláme to na vlastní náklady a jedeme na doraz a za celou dobu
jsme nedostali od vězeňské služby ani od ministerstva ani
korunu," řekl Novák. Dodal, že ministerstvo používalo nevládní
sektor na prosazení idejí a myšlenek u vězeňské služby.
"Měli jsme nachystanou práci pro 20 lidí s ubytováním i s
bydlením, ale ... pro alternativní tresty nejsou vytvořené
podmínky, i když se jedná, jedná a jedná," dodal. Podle Nováka
takzvané probační pracovníky u soudů nic nenutí přiklonit se k
udělování alternativních trestů. Zlepšit situaci by měl zákon o



probační a mediační službě, který bude účinný od příštího roku.
"Zatím jsme bezbranní a čekáme na první leden," řekl Novák.
Motejlovu soudní reformu chválil bývalý děkan plzeňské
právnické fakulty Vladimír Balaš, o kterém se hovoří jako o
jednom z možných Motejlových nástupců. Třebaže Balaš řekl ČTK, že
mu zatím nikdo podobný návrh neučinil, předem by ministerské
křeslo neodmítl. "Otázka je, jak by se dalo navázat na práci pana
doktora Motejla. Myslím, že tam odvedl kus odborné práce," řekl
Balaš ČTK. Soudí, že ministrem by se teď měl stát politik schopný
reformu soudnictví prosadit v parlamentu. Potřebná by podle něj
byla i rozsáhlá diskuse mezi odbornou veřejností.
Advokát Tomáš Sokol, který s Motejlem dlouho pracoval, řekl,
že novela zákona o advokacii, již ministerstvo zpracovalo, odráží
podle něj potřeby advokátů.
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